
— Goriški učitelji begunci so imeli 
sestanek dne 18. t. m. v Ljubljani. Na se
stanku zbrano učiteljstvo se je spomnilo 
umrlih tovarišev Maksa Kazafure in Jo
sipa Vittorija. Tovariš V. Gregorič je po
ročal o delovanju odseka, izvoljenega na 
sestanku dne 3. februarja t. 1. Pojasnil je 
zadevo o nakazu draginjskih ddklad za 
leto 1918—19 in o regulaciji učiteljskih 
plač ter opozoril tovariše in tovarišice, 
zlasti na tole: 1.) pri uvrščanju v plačilne 
razrede se šteje doba od 1. dne nasled
njega meseca po prestanem izpitu učitelj
ske usposobljenosti; 2.) začasni učitelji 
napredujejo le do druge stopnje V. plačil
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nega razreda, ako se niso poganjali za 
stalno nameščenje; 3.) kot prvo nakazilo 
prejemkov dobi vsakdo plačo za januar 
uo vštetega meseca maja t. 1. z odbitkom 
predujma, katerega je prejel na račun do
hodkov za leto iyl9. — Nadalje je pozi
val tovariše in tovarišice, naj se obrnejo 
v spornih vprašanjih za pojasnila na od
sek, preden vlože na viš. šol. oblast mo
rebitne prošnje ali prizive. Na njegov 
predlog je btl izvoljen za predsednika se
stanka tovariš Jrran Merljak. — Po daljši 
in dokaj burni razpravi je bila sprejeta 
naslednja resolucija, ki je pravzaprav le 
pospešnica resolucije, sprejete na sestan
ku dne 3. februarja t. L: »Goriški učitelji 
begunci, zbrani na sestanku dne 18. aprita 
li'iy v Ljubljani, jemljejo z veseljem na 
znanje simpatičen odmev, ki ga je izzvala 
zadnja njihova resolucija z dne 3. febru
arja t. 1., tičoča se združitve vsega slo
venskega učiteljstva v eno samo stro
kovno organizacijo, kolikor pri učitelj
sivu samem, toliko v javnosti. — Toda 
vkljub temu se zdi, da nobena izmed ob
stoječih učiteljskih organizacij ne upo
števa ideje skupnega strokovnega delova
nja vsega slovenskega učiteljstva *). Za
radi tega pozivamo ponovno vse sloven
sko učiteljstvo in vsa učiteljska društva, 
naj primejo to zadevo resno v roke, da 
se čimprej ustanovi enotna nepolitiška 
organizacija, ki jo potrebujemo tako 
nujno.« — Na sestanku se je ustanovil 
»Klub goriških učiteljev beguncev«, ki se 
bo bavil z vsemi stanovskimi vprašanji. 
V odbor so bili izvoljeni: Fran Merljak, 
Kristina Doljakova, Rezka Pipanova, Fr. 
Strgar, Fran Lrjavec in Vinko Gregorič. 
Klubov naslov ostane oni, ki ga je imel 
doslej odsek. — Končno so se razdelili 
navzočim spisi, ki so jih svoječasno vpo
slali viš. šol. svetu v svrho regulacije uči
teljskih plač. 

— Kaj je z meščanskimi šolami v 
Ljubljani? Cas beži — a o pripravah ni 
duha ne sluha. Kdo neki sedi na sklepih 
mestnega šolskega sveta in občinskega 
sveta? Ali se to zavlačevanje od gotove 
strani namenoma godi, da ne bo jeseni 
mogoče otvoriti meščanskih šol? Ponovno 
se obračamo do g. župana dr. Tavčarja z 
nujno prošnjo, naj energično poseže vmes 
in poskrbi, da se bodo sklepi tudi res iz
vršili! 

— Galicija (Koroško). Za šolarsko 
knjižnico nima tukajšnja šola niti ene slo
venske knjige. Ker od okrajnega šolskega 
sveta nimamo pričakovati v tem oziru ni
kake izdatne pomoči v doglednem času, 
se obračamo do vseh prijateljev mladine 
s prošnjo, da nam pošljejo nekaj knjig, ki 
bi jih lahko pogrešali in ki bi bile pri
merne za šolarsko knjižnico. Vsi eventu
alni darovi se naj blagovolijo poslati šol
skemu vodstvu v Krejancah, p. Galicija. 

— Abiturienti 1. 1894! Četrt stoletja 
bo minilo, odkar smo zapustili šolske klo
pi in se kot mladi pionirji podali v slo
venski svet. Ker do sedaj še nismo praz
novali skupno nobene obletnice, bi bilo 
želeti, da se po tolikih letih snidemo v 
svobodni Jugoslaviji tam, kjer bo zboro
vala naša Zaveza. — Večina tovarišev 
Primorcev ječi še sedaj pod tujim jar
mom, upajmo, da bodo do tedaj svobodni 
v svobodni državi! Oglasite se o tej za
devi na podpisanega ali v »Učiteljskem 
Tovarišu«! Jugoslovanski pozdrav! — 
Dramlje pri Celju, dne 21. mal. travna 
1919. — Fort. J e 1 o v š e k , nadučitelj. 

— Umrl je tovariš Gustav V o d u 
š e k mL, učitelj v Trbovljah, v 34. letu 
svoje dobe. — V Ljubljani je nenadoma 
umrl Mihael Z e g a, nadučitelj v p. in ve
leposestnik iz Kanala (Goriško). — Blag 
jima bodi spomin! 

— Učiteljski aprovizacijski odbor ima 
v petek, dne 2. maja, ob 5. uri popoldne 
sejo v Učit. tiskarni v Ljubljani. Važno! 
Pridite vsi! 

— Poročila se je v nedeljo, 27. aprila, 
gdč. Milica Sadarjeva, hčerka mestnega 
učitelja tov. Vendelina Sadarja, z g. Mili
savom R. Stamatovičem, poročnikom v 
vojnem ministrstvu v Belgradu. Česti
tamo! 

— Poročila se je dne 26. t. m. v Bre
zovici Avgusta Podgornikova, učiteljica 
iz Opatjegaseia na Goriškem, z Ludovi
kom Feiglom iz znane goriške rodovine, 
sedaj poštnim uradnikom v Mariboru. 
Obilo sreče jima žele Goričani. 

—  Iz mestnega šolskega sveta v Ljub
ljani. O redni seji mestnega šolskega sve
ta, ki se je vršila dne 10. aprila 1919, smo 
prejeli naslednje poročilo: Predsednik pro
glasi sklepčnost in otvori sejo. Komisija za 
začasno vodstvo in likvidacijo deželni 
uprave je odposlala za novo upravno dobo 
v mestni šolski svet ravnatelja Janka 
Nep. Jegliča in kateheta Ignacija Zaplot

nika kot člana; ravnatelja Josipa Cepudra 
in učitelja Avgusta Pirca kot njih namest
nika*). Zapisnikar oglasi bistvene kuren
cije izza zadnje seje, kar'se vzame na zna
nje. Zapisnik zadnje seje, ki se je vršila 
dne 24. februarja 1919, se odobri brez ugo
vora. Sklene se več prošenj za daljše do
puste ali pa za njih podaljšanje priporo
čilno predložiti višjemu šolskemu svetu z 
nasvetom, da se prosilcem ugodi. Poročilo 
o uvedbi srbohrvaščine v višje razrede 
obstoječih osemrazrednic in pa v meščan
ske šole kakor tudi o razdelitvi pouka se 
vzame na znanje. Poučujeta od L aprila 
1919 izprašani učiteljici Marija Jurdanova 
in Katica Mataničeva, begunki iz Istre, v 
vsakem razredu po dve uri na teden. Po
ročilo o neobveznem pouku nemščine se 
vzame na znanje in se sprejme s tem po
ročilom združene nasvete. Na znanje se 
vzame'letno glavno poročilo o stanju ljud
skega in meščanskega šolstva v Ljubljani 
za 1. 1918 in se sklene, da se ima poročilo 
predložiti višjemu šolskemu svetu. Na zna
nje se vzemo in odobre vsi nasveti in pri
pravljalni koraki glede sprejema Nj. Kr. 
Visokosti prestolonaslednika Aleksandra 
v Ljubljani in sklene se, da se. poročilo 
predloži višjemu šolskemu svetu. Na zna
nje se vzame poročilo o kolportaži časo
pisja po ulici in po javnih lokalih. Sklene 
se protest proti temu, da se s kolportažo 
bavi tudi šoloobvezna mladina. Meroduj
na oblastva je z vsem poudarkom na :o 
opozoriti, kako nevarno in vzgoji šolske 
mladine kvarno je to zlo, ki se mora kar 
najhitreje odstraniti in kolportaža pove
riti le za to primernim odraslim ter v to 
legitimiranim osebam. Končno se sklene 
mestni magistrat naprositi, naj pri občin
skem svetu izposluje za novi mestni manj
šinski šoli kredit za običajne dotacije. Po
tem zaključi predsednik sejo. 

*) Ta trditev z ozirom na Zavezo ne 
odgovarja resnici. Take pavšalne obsodbe 
brez vsake utemeljitve se bi dostojni in 
resni možje morali izogniti! — Uredn. *) V dobi narodne sloge. — Uredn 


